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روز گذشـــته بود که خبرگزاری دولتی ایســـنا خبری با عنوان 

»۱۳۴ دانشـــجوی متخلف از ادامه تحصیل منع شـــدند« را 

منتشـــر کرد؛ خبری که به رغم متن اصلی اش، این را به ذهن 

مخاطب متبادر می کرد که این دانشـــجویان از طریق خرید 

صندلی وارد کلاس های پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی شده اند، 

امـــا تنها با یک کلیک بر روی خبر متوجه می شـــویم که این 

۱۳۴دانشجو، همان کسانی هستند که با تغییر رشته شان، 

در این کلاس ها حاضر شـــده بودند و حالا وزارت بهداشت که 

خودش زمانی از اصلی ترین نهادها در ایجاد راه فرار برای این 

دست از دانشـــجویان بوده، حالا آنها را از تحصیل منع کرده 

اســـت. همین مهم باعث شد در این گزارش به روند تخلفات 

دانشجویی در دانشگاه های علوم پزشکی بپردازیم.

»جعل مدرک دانشگاهی« و »صندلی فروشی« امروزه به یکی 

از آفت های آموزش عالی کشـــور تبدیل شـــده و هر از گاهی 

خبرهایی در این زمینه رسانه ای می شود. البته این بیماری ای 

نیســـت که یکی، دو سال اخیر در دانشگاه های کشور ایجاد 

شده باشد، بلکه سال ها است افراد سودجو با کلاهبرداری از 

دانشجویان و خانواده هایشان در قبال دریافت مبالغ هنگفت 

یا برای دانشـــجو مدرک جعلی صادر می کنند تا آنها را صرفا 

در خیال شـــان به آرزوی پزشک شدن برسانند یا به اصطلاح 

صندلی ای در رشـــته پزشکی برای آن رزرو می کنند تا بعد از 

اعلام نتایج کنکور بروند سر کلاس های رشته پزشکی بنشینند. 

شاید بتوان تازه ترین و جنجالی ترین خبر درباره صندلی فروشی 

را حضور دانشجوی قلابی در دانشگاه شهید بهشتی دانست؛ 

دانشجویی که عاشق دندانپزشکی بود و همین علاقه اش او 

را راهی دانشـــکده دندانپزشکی این دانشگاه کرده بود؛ البته 

نه از طریق شرکت و قبولی در کنکور سراسری! بعد از آن بود 

که ســـعید نمکی، وزیر بهداشت در صفحه شخصی خود در 

فضای مجازی این طور نوشـــت: »سه ماه قبل پس از مقابله با 

اخلالگران در حوزه دارو، دســـتور برخورد با جریان های  فساد 

در کنکور پزشکی و فروش صندلی  دانشگاه را هم صادر کردم 

و تاکنون نتایج مهمی حاصل شـــده و به زودی به قوه قضائیه 

ارسال خواهد شد. عوامل قدرت و فساد در هر سطح و جایگاه 

بدانند ما تا آخر این راه را خواهیم رفت.«

معاون آموزشی دانشگاه شهید بهشتی بلافاصله بعد از انتشار 

خبر دســـتگیری دانشـــجوی قلابی این طور گفته بود: »در 

سیستم آموزشی و به خصوص دانشگاه های سراسری، پذیرش 

دانشـــجو کاملا نظام  مند، ســـاختارمند و براساس برگزاری 

کنکور و دســـتورالعمل های ابلاغی وزارت بهداشت است، 

بنابراین مباحث مطرح شده درخصوص »فروش صندلی« به 

کلی کذب و همچنین قابل پیگرد قضایی است.« هرچند این 

دانشجو بارها و بارها در طول یک سال توانسته بود بدون ارائه 

کارت دانشجویی اش از حراست این دانشگاه رد شود، اما باید 

به این مساله نیز توجه شود که مساله صندلی فروشی به رغم 

تکذیب های مکرر از ســـوی مسئولان مختلف این دانشگاه، 

تنها مختص دانشـــگاه شهید بهشـــتی نیست و زمزمه های 

بروز تخلف و فروش صندلی رشـــته های پزشـــکی در برخی 

دانشـــگاه های دیگر مطرح کشـــور نیز به گوش رسیده که 

بســـیاری از آنها یا هیچ گاه تایید نشده یا تکذیب و به دست 

فراموشی سپرده شده اند.

شـــاید بتوان این طور ادعا کردکه سال 98، بیشترین خبرها 

درباره صندلی فروشـــی در دانشگاه ها منتشر شده، تاجایی 

که همه مسئولان مربوط به حوزه آموزش عالی کشور حداقل 

یکی، دو جمله ای دربـــاره آن اظهارنظر کرده اند؛ اتفاقی که 

قطعـــا نمی توان تاثیر افزایش یکباره قیمت ارز را در آن نادیده 

گرفت. مهرماه بود که محمود صادقی، عضو کمیسیون آموزش 

و تحقیقات مجلس از کشف حداقل ۲۰۰ مورد صندلی فروشی 

در دانشگاه های علوم پزشـــکی خبر داده و گفته بود: »حتی 

ردپای برخی موسسات کنکور که در سیمای جمهوری اسلامی 

ایران برنامه های تبلیغاتی روی آنتن می برند هم در این پرونده 

دیده شده است.«

به گفته او، منشأ اصلی این فساد در دانشگاه های علوم پزشکی 

تغییرات نرخ ارز و بازگشت تعداد زیادی از دانشجویان خارج 

از کشـــور به داخل به ویژه در رشـــته های پزشکی بود که این 

دانشـــجویان با هزینه شـــخصی در خارج از کشور تحصیل 

می کردند و پس از بازگشـــت به کشـــور، دنبال تحصیل در 

دانشگاه های برتر کشور بودند.

طبیعی اســـت که دانشگاه آزاد اســـلامی نیز با داشتن سهم 

۳7 درصدی از آموزش عالی کشور از چشم طمع سودجویان 

جعل مدرک دانشـــگاهی و صندلی فروشـــی دور نباشد و به 

همان اندازه که تبهکاران و جاعلان مدارک ســـعی می کنند 

از طریق دانشـــگاه های دولتی پول به جیـــب بزنند، تلاش 

دارند از علاقه مندان تحصیل در دانشـــگاه آزاد اســـلامی نیز 

کلاهبرداری کنند؛ دانشـــگاهی که بیش از یک میلیون نفر 

جمعیت دانشجویی دارد و طبیعی است که بسیاری از افرادی 

که سودای پزشک شدن را در سر می پرورانند، اما می دانند از 

مجاری قانونی نمی توانند به این مهم دســـت یابند، حاضر به 

پرداخت پول های هنگفت به ســـودجویانی باشند که مدعی 

خرید صندلی در کلاس های پزشـــکی دانشگاه آزاد اسلامی 

هستند، مســـاله ای که البته برعکس دانشگاه های دولتی، 

در تیم مدیریتی جدید دانشـــگاه آزاد اسلامی نه تنها تکذیب 

نشده، بلکه با اقدامات این دانشگاه برای برخورد با باندهای 

تبهکاری همراه شـــده؛ اقدامی که دستاوردهای مهمی را نیز 

در پی داشته است.

توضیحاترئیسدانشگاهآزاداسلامی

دربارهپذیرشخارجازظرفیتدانشجویپزشکی

درباره کمی به عقب برگردیم و موضوع دانشجویان پزشکی آزاد 

در دوران مدیریت جدید را بررسی کنیم، باید بگوییم در دوران 

مدیریت جدید سه پرونده مهم پزشکی در این دانشگاه باز شده 

بود که هرسه نیز با پیگیری های مسئولان ارشد این دانشگاه 

به نتیجه رســـیده است. شاید اولین پرونده مهم دانشگاه آزاد 

اســـلامی در این حوزه را بتوان بحث پذیرش خارج از ظرفیت 

دانشـــگاه آزاد اسلامی دانست؛ موضوعی که به آبان ماه سال 

گذشته برمی گردد و همزمان با رسانه ای شدن آن، مدیران را نیز 

پای کار آورد تا در کمترین زمان ممکن با همکاری مسئولان دو 

وزارتخانه بهداشت و علوم این مشکل را حل کنند. 

دکتر محمدمهدی طهرانچی، در آن برهه زمانی درباره خطای 

صورت گرفته از سوی برخی واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی در 

زمینه ثبت نام غیرقانونی پذیرفته شدگان رشته پزشکی به رغم 

عذرخواهی رسمی از مردم این طور گفته بود: »این مشکل از 

سوی مدیرانی به وجود آمد که به رغم داشتن ۲۰ نفر ظرفیت، 

۱5۳ نفر را ثبت نام کردند و این خطای بسیار بزرگی بود. البته در 

مرحله نخست تعدادی از مدیران عزل شدند و در مراحل بعدی 

مسیرهای انضباطی و هیات های تخلفات به کار آنها رسیدگی 

می کنند. در یکی دو مورد نیز به قوه قضائیه شکایت کردیم.«

نقششورایعالیانقلابفرهنگی

درتغییررشتهازدامپزشکیبهپزشکی

تغییر رشـــته دانشجویان دامپزشکی به پزشکی را شاید بتوان 

جنجالی ترین خبر در حوزه پزشـــکی دانشـــگاه آزاد اسلامی 

دانســـت؛ اتفاقـــی که در ســـال 96 و پیـــش از حضور دکتر 

محمدمهدی طهرانچی در مســـند ریاست این دانشگاه رخ 

داد، اما در آبان امســـال رســـانه ای شد؛ اقدام خلاف قانونی 

که با روشنگری مسئولان این دانشگاه ابعاد مختلف آن برای 

افکار عمومی روشن شد. نکته قابل تامل دور زدن قانون وزارت 

بهداشت در این ماجرا است. همان زمان بود که رئیس دانشگاه 

آزاد اسلامی در گفت وگو با یکی از رسانه ها در توضیح چرایی 

تغییر رشـــته فرزندان اعضای هیات علمی از دامپزشـــکی به 

پزشـــکی گفته بود: »در سال 95 دو نفر از مدیران وقت وزارت 

بهداشت که فرزندان آنها در رشته دامپزشکی قبول شده بودند، 

تمایل به تغییر رشته از دامپزشکی به داروسازی داشتند که با 

توجه به عدم کسب نمره لازم این کار انجام نشد، اما با توجه به 

فشارهایی که از مجاری مختلف برای حل این مشکل به دانشگاه 

آزاد اسلامی وارد شد، رئیس وقت این دانشگاه در شهریور 96 

پس از استعلام از وزارت بهداشت و اعلام موافقت آن وزارتخانه با 

انتقال فرزندان این افراد، با تعمیم این موضوع به همه فرزندان 

هیات علمی برای جلوگیـــری از رفتار تبعیض آمیز با توجه به 

اختیار مصوبه 7۳5 شـــورای عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر 

تفویض اختیار وضعیت فرزندان اعضای هیات علمی به وزرای 

علوم و بهداشت و همچنین رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استفاده 

می کند و لذا تصمیم می گیرد جابه جایی رشته دامپزشکی به 

پزشکی شامل حال همه فرزندان اعضای هیات علمی شود.«

به گفته او، این تصمیم که فرزندان اعضای هیات علمی بتوانند 

از تسهیلات تغییر رشته دامپزشکی به پزشکی استفاده کنند، 

مهرماه ۱۳96 در هیات رئیسه به تصویب می رسد و دانشگاه 

آزاد اســـلامی افراد متقاضی را به صورت مشروط قبل از دوره 

تصدی ریاست دانشگاه از سوی اینجانب ثبت نام می کند. اما 

حالا وزارتخانه ای که خود نقش اصلی در ایجاد این بی قانونی 

در دانشگاه آزاد اسلامی داشته، ۱۳۴ دانشجوی دانشگاه آزاد 

اســـلامی را که بدون داشتن حدنصاب و شرایط قانونی تغییر 

رشته داده بودند، از ادامه تحصیل منع کرده است، البته این 

بدان معنی نیســـت که وزارت بهداشت باید اجازه تحصیل به 

این دانشجویان را می داد.

اقدامعملیدانشگاهآزاداسلامی

برایشناساییباندهایجعلمدارکدانشگاهی

سوءاستفاده سودجویان از دانشجویان علاقه مند به تحصیل در 

رشته پزشکی و به اصطلاح فروش صندلی این رشته نیز آخرین 

خبری است که در حوزه پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی منتشر 

شده است؛ خبری که البته در ابتدای این گزارش نیز گفتیم که 

تنها مختص این دانشگاه نبوده و نیست، اما این بار هم مسئولان 

بزرگ ترین دانشـــگاه حضوری دنیا به میدان آمدند تا جلوی 

اقدامات غیرقانونی را بگیرند؛ این خبر عزم مدیران دانشگاه آزاد 

اسلامی را نیز جزم کرد تا یک بار برای همیشه جلوی تبهکاران 

علمی را بگیرند. هفته پیش بود که رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

در حاشیه هفتمین دوره جشنواره فرهیختگان از انهدام باند 

جعل مدارک دانشـــگاهی و صندلی فروشی در رشته پزشکی 

این دانشگاه خبر داده و می گوید: »کشف این باند توسط خود 

دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفته و متخلفان نه در دانشگاه، 

بلکه به اسم دانشگاه آزاد اسلامی فعالیت می کردند. این باند را 

حراست دانشگاه آزاد اسلامی دو ماه پیش کشف کرد و تحویل 

مراجع قانونی دادیم و آنها در حال بررسی موضوع هستند.«

به گفته این مقام مسئول، اعضای متخلف این مورد هم مثل 

موردی که در کرج بوده و جعل ۲۰۰۰۰ مدرک انجام شده بود، 

از درون دانشگاه آزاد اسلامی نیستند، بلکه در کنار دانشگاه و 

به اسم آن جعل و کلاهبرداری صورت می گیرد و این ربطی به 

نظام درونی دانشگاه آزاد اسلامی ندارد. طهرانچی از دریافت 

رقم 5۰۰ تا 8۰۰ میلیون تومان به اسم ثبت نام در رشته های 

پزشکی این دانشگاه از سوی کلاهبرداران خبر داده بود.

البته این اولین بار نیست که دانشگاه آزاد اسلامی خود برای 

احقاق حقوق دانشـــجویان وارد عمل می شود، بلکه طی سه 

ماه گذشته، یک بار دیگر خبر کشف باند بزرگ »جعل مدارک 

دانشـــگاهی« با همکاری دانشگاه آزاد اسلامی منتشر شده 

بود؛ خبری که تیرماه بر خروجی رسانه ها قرار گرفت و براساس 

آن مرکز حراست دانشـــگاه آزاد اسلامی با همکاری سازمان 

اطلاعات سپاه پاسداران، نیروی انتظامی و قوه قضائیه توانسته 

بود یک باند جعل مدارک دانشگاهی و پایه در سطح کشور را 

کشف و خنثی کند.

در این اقدام، جاعلانی که از ســـال ۱۳85 به صورت حرفه ای 

و شبکه ای در سطح کشور فعالیت داشته و با راه اندازی دفاتر 

متعدد در استان های مختلف و راه اندازی سایت های جعلی 

اســـتعلام مدارک دانشگاهی نسبت به صدور مدارک جعلی 

مهم و بسیار زیاد در مقاطع تحصیلی مختلف در قبال دریافت 

هزینـــه تا ۱۰۰ میلیون تومان )برای هر مدرک( اعم از مدارک 

تحصیلی جعلی و دیگر مدارک مختلف و متعدد جعلی مربوط 

به ادارات و مراکز و بانک ها و سازمان ها برای استفاده در داخل 

و خارج کشور اقدام کرده  بودند، شناسایی و دستگیر شدند.

راهکار مقابله دانشـــگاه آزاد با باندهای جعل مدارک تنها به 

شناسایی آنها ختم نشده است؛ چرا که به گفته سید حسین 

طباطبایی، رئیس مرکز امور حقوقی و صیانت از دارایی های 

دانشگاه ســـامانه های هوشمند امنیتی و دقیق در دانشگاه 

آزاد مســـتقر شده اند که با راه اندازی این سامانه ها، احتمال 

جعل و تقلب مدارک در دانشـــگاه بسیار کاهش یافته و حتی 

می توان گفت به صفر نزدیک شده است. به عبارت دیگر بعد 

از این امکان نخواهد داشت مدرکی جعلی باشد و به دانشگاه 

آزاد بیاید اما بعد از استعلام جعلی بودن آن مشخص نشود.

این مقام مســـئول می گوید امروز هر مدرکی خارج از سیکل 

دقیق قانونی دانشـــگاه اخذ شـــده باشد و یا حتی بخشی از 

آن قانونی نباشد، از طریق سامانه های هوشمند دانشگاه رد 

می شود و استعلام آن مورد پذیرش قرار نمی گیرد.

دانشـــگاه آزاد اسلامی در رویکرد جدید خود توجه ویژه ای به 

صیانت از حریم دانشجویان دارد؛ رویکردی که تنها در حرف 

خلاصه نمی شود و همین اقدامات نشان دهنده جدی بودن 

مسئولان این دانشگاه در تصمیم خود است.

زهرا رمضانی
روزنامهنگار

نیمکتخبر

موافقتبادرخواستجذب4۰نفردروزارتبهداشت

جلسه هیات عالی جذب اعضای هیات علمی دانشگاه ها و مراکز آموزشی به ریاست 

محمدعلی کی نژاد در محل دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد. 

محمدعلی کی نژاد، رئیس هیات عالی جذب در این جلسه گفته است: »هیات های 

عالی، مرکزی و اجرایی جذب یکی از مهم ترین عوامل برای اجرای آمایش آموزش عالی 

کشور است.« در ادامه جلسه درخواست بنیاد ملی نخبگان مبنی بر مجوز جذب 

خارج از فراخوان برای ۴۰ نفر از متقاضیان جذب وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی مطرح و با توجه به مصوبه قبلی هیات عالی جذب و لزوم ثبت نام متقاضیان 

در سامانه های جذب وزارتخانه ها به منظور اخذ ردیف استخدامی مورد موافقت اعضا 

قرار گرفت. همچنین در ادامه جلسه مقرر شد به منظور بررسی شکایات از دانشگاه ها 

و ارسال این شکایات از اداره کل شکایات و پاسخگویی وزارت علوم، تحقیقات و 

فناوری، رابطی انتخاب شود و نحوه رسیدگی به شکایات مربوط به جذب طبق روال 

قبل و براساس دستورالعمل رسیدگی به شکایات هیات عالی جذب انجام پذیرد. 

فراخوانمجلسبرایارائهایدهکاهشآلودگیهوا

نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: »صاحبنظران علم و فناوری باید ایده های خود 

برای کاهش آلودگی هوا را ارائه دهند.« بهروز بنیادی، نماینده مجلس شورای اسلامی 

در گفت وگو با فارس با اشاره به عواملی که سبب آلودگی هوا می شود، گفت: »مساله 

خودروها و سوخت ها از همه عوامل در بحث آلودگی هوا مهم تر است، پس از آن هم 

مساله کارخانه ها مطرح می شود. در این شرایط برای کاهش آلودگی هوا شرکت های 

دانش بنیان ما و نیروهایی که در این مراکز علمی و تحقیقاتی فعال هستند باید بتوانند 

روی موضوع آلودگی هوا تمرکز داشته باشند.« او افزود: »آلودگی هوا به عنوان یک 

معضل بزرگ، تنها خاص کشور ما نیست. این امر در کلانشهرهای کشورهای بزرگ 

نیز به همین منوال است، اما اگر دانشمندان ما بتوانند از تجربیات سایر کشورها 

استفاده کنند، این موضوع حل می شود.« بنیادی گفت: »صاحبنظران علم و فناوری 

باید ایده ها و نظرات شان را در این زمینه ارائه دهند. مجلس شورای اسلامی نیز به 

کمک علم و فناوری خواهد آمد.« 

تعیینتکلیفسهمیههایکنکوردرمجلسوشورایعالیانقلابفرهنگی

وزیر علوم در پاسخ به تعدد مراجع تصمیم گیر درباره سهمیه های کنکور گفت: »سهمیه هایی 

که مصوبه مجلس را دارند، در مجلس و سهمیه هایی که مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی را 

دارند در همین شورا مطرح و اصلاح شوند.« منصور غلامی، وزیر علوم در گفت وگو با رسانه ها 

در پاسخ به این سوال که لایحه پیشنهادی وزارتخانه های علوم و بهداشت برای ساماندهی و 

کاهش سهمیه های کنکور به مراجع تصمیم گیر متعددی مربوط می شود و این طرح چگونه 

باید قانونی و اجرایی شود، اظهار داشت: »لایحه ای که اخیرا از سوی وزارت علوم و بهداشت 

مطرح شده، فعلا در حد پیشنهاد است و در پاسخ به گلایه ها و نگرانی ها بابت انواع سهمیه ها 

در کنکور پیشنهاد شده است.« وی ادامه داد: »این پیشنهاد در سطح اول باید در دولت 

تصویب شود و پس از تصویب در دولت به مجلس خواهد رفت.« وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 

گفت:  »مصوبات متعددی در مورد سهمیه های کنکور وجود دارد که مراجع تصمیم گیر در 

این باره متفاوت بوده اند. برخی مصوبات مربوط به مجلس و برخی مربوط به شورای عالی 

انقلاب فرهنگی است.« 

»فرهیختگان«گزارشمیدهد

واقعیت ادعاهای جعلی درباره باند جعل مدارک دانشگاهی رویکرددانشگاه،تبیینوکاربست

نظریهوحدتحوزهودانشگاهاست

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: »امیدواریم تلاش و رویکرد دانشگاه آزاد 

اسلامی به تبیین و کاربست نظریه وحدت حوزه و دانشگاه منجر شود.« 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی، نشست هم اندیشی »وحدت 

حوزه و دانشگاه، موانع و راهکارها« عصر دیروز با حضور دکتر محمدمهدی 

طهرانچی رئیس دانشـــگاه آزاد اســـلامی، محمد شریفانی مسئول نهاد 

نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـــگاه آزاد اســـلامی، عبدالحسین 

خســـروپناه معاون علوم انسانی و هنر دانشگاه، علی سروری مجد رئیس 

مرکز حوزه ریاست، روابط عمومی و هماهنگی استان ها و جمعی از مدیران 

گروه های معارف، مسئولان بسیج اساتید و دبیران هم اندیشی اساتید در 

سالن جلسات سازمان مرکزی برگزار شد. 

دکتر طهرانچی در این نشســـت با اشـــاره به نقش ایران در ایجاد تمدن 

اسلامی، خاطرنشان کرد: »کشـــور ما با تاریخ و تمدنی چند هزار ساله، 

افتخار دارد که بستر دوره تمدن اسلامی- علمی، قرن دوم تا پنجم هجری 

بوده است. بنابراین آموزش عالی در ایران غریب نیست و اگر در غرب قدمت 

۳۰۰ ساله دارد در کشور ما آموزش عالی پس از آموزش ابتدایی عمر بسیار 

طولانی داشته و بزرگانی را در این حوزه به جهان علم تقدیم کرده است که 

بی شک به ادعای مورخان بزرگ تاریخ علم، از سرآمدان بودند.« 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: »جرج سارتن در کتاب تاریخ 

علم برای قرن های 8 تا ۱۳، هر 5۰ تا ۲۰۰ ســـال را به نام یک دانشمند 

برجسته منتسب می کند و این نامگذاری ها از سال ۱5۰ تا ۲۰۰ هجری به 

نام جابربن حیان آغاز می شود و تا دوره عمر خیام ادامه دارد. در این دوران 

افراد بسیار نام آوری همچون ابن سینا و خوارزمی حتی در علم جدید غرب 

تاثیرگذار هستند و اساسا روش علمی علوم دقیقه منتسب به این دوره است 

که افرادی مانند ابن هیثم، تبیین کننده روش علمی علوم تجربی هستند.« 

وی اظهار داشـــت: »یکی از بزرگان تاریخ علم مطرح می کند اگر عظمت 

اسلام در شکست فرهنگ قالب روم که بشر را مفتون تفکرات خود کرده 

بود، وجود نداشت، هیچ گاه راه برای علوم تجربی باز نمی شد. اساسا رویکرد 

تجربی مرهون تذکرات قرآنی بود که به تجربه و مشـــاهده تاکید داشت و 

ابصار و افئده را کنار هم مطرح کرده بود. این واقعیتی اســـت که پس از 

۲۰۰ ســـال از نزول قرآن، زبان قرآن، زبان علمی جهان شد. جرج سارتن 

در کتاب خود می گوید بی نظیر است کتابی که حرف جدیدی نداشت، 

مگر آنکه با زبان قرآن تالیف شده بود.« 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: »ایران از سالیان دور آموزش 

عالی، تولید علم و جریان علمی داشـــت و مدارس ما که بعدها تبدیل به 

حوزه شـــد، مسیر خاص خود را طی می کرد. این موضوع ادامه داشت تا 

زمانی که دانشـــگاه به تعبیر مقام معظم رهبری، براساس دین زدایی وارد 

ایران شد. امام راحل به عنوان فردی برآمده از حوزه علمیه، نه تنها دانشگاه 

برآمده از غرب را تکفیر نکردند، بلکه موضوع وحدت حوزه و دانشگاه را مطرح 

کردند. این رویکرد حتی از حفظ ارتش هم مهم تر بود.« 

دکتر طهرانچی ادامه داد: »اگر بخواهیم ریشه نگاه امام به وحدت حوزه و 

دانشگاه را پیدا کنیم، به سال ۱۳۱8 بر می خوریم که ایشان در کتاب چهل 

حدیث، نگاه خود به علوم را مطرح کرده اند. زمانی که دانشـــگاه با نگاه و 

درایت امام راحل حفظ شد، برخی تعارض حوزه و دانشگاه را مطرح کردند 

و حتی برخی در واکنش به دانشگاه اسلامی و علوم انسانی اسلامی آن را 

ارتدوکس مذهبی خواندند چراکه این افراد معتقدند که رویکرد دانشگاه 

باید بسط مدرنیته باشد.« 

عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: »دانشگاه حوزوی 

ما امتزاجی از حوزه و دانشـــگاه است، اما وحدت حوزه و دانشگاه نیست 

چراکه وحدت حوزه و دانشـــگاه امری والا و یک نگاه متعالی اســـت که تا 

امروز به وجود نیامده و حوزه و دانشگاه های ما حداکثر به گفت وگو بسنده 

کرده اند. امیدواریم با فرصتی که در دوره جدید دانشگاه آزاد اسلامی به 

وجود آمده، وحدت حوزه و دانشگاه به عنوان اصل اساسی و به نحو احسن 

در دانشگاه آزاد اسلامی محقق شود.« 

وی در پایان با اشـــاره به پسوند دانشـــگاه آزاد اسلامی گفت: »کلمه آزاد 

به معنای آزاد بودن از تعلقات و موسسان غربی دانشگاه است تا بتوانیم 

دانشگاه را از رویکرد غربی خود جدا کرده و یک دانشگاه اسلامی داشته 

باشیم و این تعبیر آزاد اسلامی همچون »لا اله الا الله« است که آزاد آن »لا 

اله« و اسلامی آن »الا الله« است. ان شاءالله تلاش و رویکرد دانشگاه آزاد 

اسلامی به تبیین و کاربست نظریه وحدت حوزه و دانشگاه منجر شود.« 

گزارش

دانشگاه


